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2022 was een 
jaar vol beweging 
Dat hebben de Lauren-
tiusscholen gemerkt: de 
lockdown was nog niet 
opgeheven of Oekraïense 
kinderen zochten met ou-
ders hun toevlucht ook in 
Nederland. Van het ene op 
het andere moment wer-
den taalklassen ingericht 
en schoven leerlingen een 
eindje op om vluchtelin-
gen te ontvangen. In deze 
onzekere tijden staat ook 
het streven naar kansen-
gelijkheid voor kinderen 
en jongeren volop in de 
spotlight. Dat mag je best 
breed opvatten: het gaat 
niet alleen om taalont-
wikkeling, maar ook om 

ruimte geven aan je talen-
ten. Met deze beweging 
die zowel speels als seri-
eus is, kun je niet vroeg 
genoeg beginnen. Nu 
Laurentius Onderwijs en 
Kinderopvang de handen 
ineen slaan, vindt er een 
kruisbestuiving  plaats van 
de uiteenlopende compe-
tenties van pedagogisch 
medewerkers en leraren 
waardoor kinderen van 
twee tot en met twaalf jaar 
in alle vrijheid samen kun-
nen groeien. Er is genoeg 
bevlogenheid voorradig. 
Ook daar lees je over in 
deze nieuwe editie van 
Laurentius Nu. ●
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Verschillende zaken creatief aan elkaar knopen, 
dat is docent koken Stephan Groeneweg ten 
voeten uit. Als de leerlingen onder zijn leiding 

soep maken, dan is die niet alleen bestemd voor di-
recte consumptie, maar wordt die ook ingevroren zo-
dat de soep in het winkeltje van de school kan worden 
verkocht. Natuurlijk wordt dat winkeltje bestierd door 
de leerlingen van De Praktijkschool. En het geld dat 
daarmee verdiend wordt, kan bijdragen aan een nieu-
we aanschaf, een chocolademachine bijvoorbeeld. 
Wat hij ook onderneemt, Stephan betrekt altijd zijn 
leerlingen erbij. Het is dan ook een levendig komen en 
gaan in zijn werkterrein dat de keuken is. Stephan is 
onveranderd hartelijk en heeft energieke aandacht. Zo 
komen leerlingen langs met een boodschappenlijstje: 
er moeten broodjes gemaakt worden. Hoeveel eieren 

zijn er nodig? “Die broodjes maken ze zelf. Leerlingen 
kunnen ze voor één euro kopen.”

Wil een leerling een Barista-certifi caat? Geen pro-
bleem, dat kun je halen bij Stephan. “Zo kunnen leer-
lingen stagelopen of een vakantiebaantje nemen bij 
een coffeeshop. Hoe tof is dat?” Het inpandige lunch-
restaurant met zeventien zitplaatsen, wordt uiteraard 
gezamenlijk bestierd. “Hier zijn wij helemaal in ons 
element, een heerlijke vibe. En dan zou ik mijn vorige 
baan als chef-kok bij het Hilton missen? Dat geloof je 
zelf toch niet? Ik kan zo verguld zijn als oud-leerlingen 
nog langskomen om gedag te zeggen. Een jongen 
heeft bij mij koken gedaan en is nu beveiliger bij de 
Technische Universiteit. Eens in de zoveel tijd stapt hij 
de keuken binnen. Wat wil ik nog meer?” ●

Voorwoord
Chef-kok Stephan Groeneweg 
verloor zijn hart aan De Praktijkschool

bevlogenheid
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Als professionals in onderwijs en 
kinderopvang willen we kinde-
ren tot bloei laten komen. Wij 

vormen kinderen tot veerkrachtige 
mensen die hun talenten ontdekken en 
gaan inzetten. We staan ten dienste 
van een nieuwe generatie die bij-
draagt aan een goede toekomst. Onze 
ambitie is om de drempels die er nog 
zijn tussen onderwijs en kinderopvang 
weg te nemen. We willen als één team 
werken vanuit één pedagogisch en 
educatief beleid, en een doorgaande 
leer- en ontwikkellijn creëren voor 
ieder kind”, zegt José, bestuurder van 
Kinderspeelzaal. 

Geen harde 
overgangen meer
Daarom gaan we school en kinder-
opvang voor kinderen van twee tot 
dertien samenvoegen tot veilige, rijke 
omgevingen waar kinderen kunnen 
spelen, leren, elkaar ontmoeten en 
zich ontwikkelen. Ton: “Stel je voor: 
een plek waar kinderen zich de hele 
dag thuis voelen, met vertrouwde 

gezichten en afspraken gedurende de 
hele dag. Er zijn geen harde overgan-
gen (meer) tussen peuteropvang en 
de kleutergroepen en ook niet tus-
sen onderwijs en BSO. De energie 
waarmee kinderen zich ontwikkelen 

blijft de hele dag stromen. Vertrouwde 
teams spelen al die jaren in op wat een 
kind nodig heeft en kan. We bieden 
gemak en betrokkenheid aan ouders/
verzorgers. En we bieden collega’s 
combinatiefuncties binnen kinderop-
vang én school, meer ontwikkelings-
mogelijkheden en passende arbeids-
voorwaarden. Interessant in tijden van 
personeelstekorten!”

Zoveel mogelijk kindcentra 
Klaas: “In de komende acht jaar gaan 
we met zoveel mogelijk scholen en 
kinderopvanglocaties een kindcen-
trum vormen. Hiervoor bestaat geen 
vooropgezet plan, er is ook geen volg-

De Stichting Kinderspeelzaal en de Laurentius Stichting gaan samen één 
organisatie vormen: Laurentius Onderwijs en Kinderopvang. De afgelopen 
jaren is er achter de schermen al veel werk verricht. Bestuurders José van 
Bijsterveld, Klaas Tigelaar en Ton Christophersen vertellen waarom we 
samen verder gaan en hoe. “Het start met nieuwsgierigheid bij álle col-
lega’s in onderwijs en kinderopvang, welke functie je ook hebt. Leer elkaar 
kennen. Kijk bij elkaar in de keuken: onderwijs bij kinderopvang én kinder-
opvang bij onderwijs.”

 ‘It takes a village      
to raise a child’

Onderwijs en kinderopvang gaan samen

“



5

Wil je meer weten over Laurentius 
Onderwijs en Kinderopvang en het 
proces dat we samen doorlopen? 

Bekijk de nieuwsbrief 
Laurentius Samen.

 ➜ In 2021 heeft Laurentius de ambitie beschreven om 
onderwijs en kinderopvang onder één dak te brengen. 
Laurentius en Kinderspeelzaal hebben besloten om dit 
samen uit te gaan werken.

 ➜  Voorjaar 2022 is voor elke Laurentiusschool de 
potentie voor de vorming van een kindcentrum in kaart 
gebracht.  

 ➜  Najaar 2022 is de opleiding tot directeur kindcentrum 
van start gegaan. Hier nemen zowel collega’s van 
onderwijs als van kinderopvang aan deel.

 ➜  Najaar 2022 hebben Laurentius en Kinderspeelzaal 
een voorstel voor de nieuwe structuur van bestuur 
en management gemaakt. De medezeggenschap van 
onderwijs en kinderopvang (GMR en OR) zijn hierbij 
betrokken geweest. 

 ➜  Najaar 2022 hebben bestuurders van de kindcentra 
Bernadette Maria, De Gouden Griffel en Kinder-
speelzaal een opzet gemaakt: welke kinderopvang-
werkzaamheden vinden binnen een kindcentrum plaats 
en welke werkzaamheden op het bestuursbureau? 
Wat is praktisch? Wat hebben medewerkers en ouders 
nodig? En wat is wenselijk qua bereikbaarheid, kwali-
teit en effi ciency? Nieuwe kindcentra kunnen dit als 
handleiding gebruiken. 

 ➜  Voorjaar 2023 is vooral gewerkt aan alle formele 
documenten, zoals de statuten van de stichtingen, het 
managementstatuut en verschillende reglementen 
voor onder andere de raad van toezicht en het college 
van bestuur. 

 ➜  Op 18 april 2023 hebben de besturen en raden van 
toezicht van Laurentius en Kinderspeelzaal een 
principe besluit genomen over de bestuurlijke fusie. 
Voor zomervakantie zetten de bestuurders hun 
hand tekeningen onder de formele documenten. We 
gaan dan offi cieel als één organisatie verder: Lauren-
tius Onderwijs en Kinderopvang. Daaronder vallen 
twee stichtingen: Laurentius Onderwijs en Laurentius 
Kinderopvang.

 ➜  In de zomermaanden ontwikkelen we één logo en 
huisstijl i.o.m. vertegenwoordiging uit de organi-
satie. De naam Stichting Kinderspeelzaal zal daarna 
langzaamaan verdwijnen. 

 ➜  Komende jaren zullen scholen en kinderopvanglocaties 
op een organische manier kindcentra gaan vormen. 
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orde vastgesteld. Alle organisaties en 
initiatieven werken op hun eigen tempo 
en op hun eigen manier. We gaan voor 
maatwerk: afhankelijk van onder andere  
grootte van de school en grootte van de 
kinderopvang. Als bestuur en directeur 
kinderopvang denken met iedere school 
en ieder initiatief mee wat nodig en mo-
gelijk is. Met elkaar besluiten we welke 
stappen we nemen. We zetten elke stap 
zorgvuldig en nemen hiervoor de tijd die 
nodig is.” Onderwijs en kinderopvang 
komen, als de tijd rijp is, onder leiding 
van één directeur kindcentrum. Er komt 
dus op een gegeven moment één team 
waarin onderwijsmensen en pedago-
gisch medewerkers intensief samenwer-
ken.

Inspirerende voorbeelden
Laurentius heeft al twee inspirerende 
voorbeelden: de kindcentra Bernadette-
Maria en De Gouden Griffel. Deze 
kindcentra bieden onderwijs en bui-
tenschoolse opvang. De onderwijs- en 
pedagogisch medewerkers werken 
als één team en hebben samen de 
uitgangspunten voor zowel school als 
kinderopvang opgesteld. Laurentius 
heeft daarnaast twee nieuwe initiatieven 
voor kinderen van nul tot dertien jaar: 
Avontuur en Natuurrijk. Ook hier gaan 
onderwijs en kinderopvang samenwer-
ken als één team. ●

Stappen 
naar één 
organisatie

20
24

https://sway.office.com/tgclh7mwZ2EYVEDM?ref=Link
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“Vanaf het moment dat je als school en kinderopvang besluit om samen verder te gaan, ga je 
aan de slag om twee verschillende culturen met elkaar te verbinden. Dat betekent in de allereer-
ste plaats dat je elkaar moet leren kennen. Daarom hebben de manager kinderopvang, Jacque-
line Janssen, en ik er samen voor gezorgd dat we bij alles wat er gebeurt, iedereen meenemen. 
De kern van dit proces is ons gemeenschappelijk belang: het kind.” Aan het woord is schoollei-
der Yvonne van der Heijden (De Gouden Griffel, Berkel en Rodenrijs). Na een periode van voor-
bereiding veranderde De Gouden Griffel acht jaar geleden in een Kindcentrum dat nu staat als 
een huis. Wat ging daaraan vooraf?

Kinderopvang is een instelling met klanten en een 
basisschool niet. Hoe krijg je die twee verschillen-
de culturen van pedagogische medewerkers en 

leraren bij elkaar? Yvonne: “Pedagogisch medewerkers 
en leraren hebben elk hun eigen expertise. En daarin 
moeten zij gezien en erkend worden. Pedagogisch 
medewerkers hebben de tijd om spelende kinderen te 
observeren en te zien wat daar nu eigenlijk gebeurt. 
Leraren hebben die tijd niet, zij moeten vanalles en 
zien heel andere dingen. Pedagogisch medewerkers en 
leraren kunnen dus veel van elkaar leren, juist omdat ze 
verschillend kijken.”

Open tijdens schoolvakanties
Yvonne vertelt hoe het ook op leidinggevend niveau een 
kwestie van geven en nemen is. Het gaat er vooral om 
de ander ruimte te geven en diens autonomie te respec-
teren, want, om maar eens een voorbeeld te noemen: 
Jacqueline heeft te maken met een jaarrekening daar 
waar Yvonne een kloppend formatieplan in elkaar moet 

zetten. Een ander voorbeeld is dat leraren op gezette 
tijden vakantie hebben, daar waar de kinderopvang 
51 dan wel 52 weken per jaar open zijn. Het bleek een 
organisatorische puzzel, die toch gelegd kon worden.

Combinatiefuncties voor BSO-mensen
Collega-schoolleider Dionne van der Helm van de Ber-
nadette-Mariaschool (Delft), die ook is samengegaan 
met de naschoolse opvang (kindcentrum Bernadette-
Maria, opvang van 7.30 tot 18.00 uur), valt Yvonne 
enthousiast bij: “Van meet af aan zijn onze leraren en 
pedagogisch medewerkers met elkaar opgetrokken. 
De Kanjertraining hebben we met z’n allen gedaan. We 
hebben één lief-en-leed-pot, we borrelen samen, kort-
om, wij zijn één. En dat is ook onze visie: één organisa-
tie, één taal en één aanpak. Of het nu gaat om de over-
blijf of de voor- of naschoolse opvang, alles gebeurt op 
dezelfde manier, dat geeft structuur en veiligheid.” Deze 
visie maakte dat de overgang naar het samengaan van 
school en kinderopvang soepel is verlopen. 

 Onderwijs & kinderopvang in de praktijk

 Twee culturen  
 met elkaar 
 verbinden”

“
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Veel meer menskracht
Sterker nog, Dionne ervaart vooral voordelen: “We hebben 
nu veel meer menskracht in huis waardoor we meer moge-
lijkheden hebben onze visie op talentontwikkeling van de 
kinderen te verwezenlijken. Zo kunnen we een theaterwork-
shop gedurende schooltijd introduceren en bij de naschool-
se opvang uitvoeren. Onze combinatiefuncties zorgen 
ervoor dat de BSO-mensen ook kunnen ondersteunen in de 
groep. Bij het lezen, maar ook bij sport en bewegen bij de 
kleuters.” Het is niet mogelijk, maar je zou haast zeggen dat 
het mes bij dit kindcentrum meer dan twee kanten heeft.

Met elkaar in opleiding
Hoewel Angelique Smink-Geboers regiomanager van de 
Stichting Kinderspeelzaal is, volgt zij samen met Laurentius-
schoolleiders de opleiding tot directeur kindcentrum: “Door-
dat mijn medecursisten uit het onderwijs komen, kwam ik 
meer te weten over hoe het er in een school aan toe gaat. 
Zo kan ik beter zien wat kinderopvang voor schoolleiders 

betekent. Zo waren ze erg verwonderd over de omvang van 
de wet- en regelgeving die er rondom kinderopvang bestaat 
en aan welke eisen die moet voldoen. Deze opleiding is echt 
de basis, daarna begint het echte werk.”

Ouders ontzorgen
Hoe is de ouderbetrokkenheid met de kinderopvang? 
Angelique: “Sinds corona is de ouderbetrokkenheid bij 
kinderopvang wel iets minder geworden. Ouders moch-
ten natuurlijk lange tijd niet binnenkomen en nu het wel 
mag, is het toch een beetje wennen. Gelukkig hebben we 
genoeg communicatiekanalen om elkaar te bereiken. Als 
pedagogisch medewerkers ervaren we een gedeelde ver-
antwoordelijkheid voor de opvoeding van de kinderen. Wij 
staan naast de ouders/verzorgers.” Het is juist die zorg van 
kinderopvang die schoolleider Yvonne doet zeggen dat het 
samengaan een antwoord is op deze tijd: kinderen vinden 
een plek in een gemeenschap om met elkaar te groeien, 
ouders worden ontzorgd. ●

 Onderwijs & kinderopvang in de praktijk

 Twee culturen  
 met elkaar 
 verbinden”



98

Pedagogisch 
medewerker 
Jolanda Guis 
over trots zijn 
op je werk

bevlogenheid

Ik doe mijn werk als pedagogisch medewerker nu al 37 jaar 
en ik ervaar het nog steeds als een roeping waar ik trots 
op ben. Het valt me weleens op dat collega’s die hetzelfde 

werk als ik doe, de neiging hebben zichzelf ‘juffi e’ te noe-
men. Eigenlijk vind ik dat je jezelf dan klein maakt. Kinderen 
noemen ons ‘juffi e’. Wij benaderen elkaar als volwaardige 
professionals, dat vind ik.” Jolanda Guis, zittend op een 
van de kinderstoeltjes in een van de twee lokalen van het 
peutercentrum ‘Pinkelotje’ (Berkel en Rodenrijs), kan zich er 
zichtbaar over opwinden. Samen met haar collega’s verzorgt 
ze de opvang van peuters van 2 tot 4 jaar die samenkomen 
in het peutercentrum dat onderdak heeft bij de basisschool 
De Wilgenhoek. 

Over het samengaan van het basisonderwijs en de kinder-
opvang heeft Jolanda, die overigens ook lid van de Onder-
nemingsraad is, wel ideeën: “Pedagogisch medewerkers en 

leraren werken natuurlijk uit heel verschillende posities. 
Ik heb de indruk dat er binnen het onderwijs heel veel moet. 
Hoewel wij moeten voldoen aan allerlei kwaliteitseisen, daar 
schrikken mensen vaak van zoveel als dat er zijn, observe-
ren wij als pedagogisch medewerkers onze kinderen. Wij 
kijken voortdurend naar hun gedrag en doen en laten en 
vragen ons af wat een kind nodig heeft. Ons zwaartepunt is, 
volgens mij, vooral pedagogisch, dat van een leraar is meer 
gericht op didactiek. Ik zie daar kansen: door bij elkaar in 
de keuken te kijken, kunnen we van elkaar leren.” Vooral het 
samen optrekken, vindt Jolanda belangrijk: “We kunnen een 
gezamenlijke schoolplanning maken waarin bijvoorbeeld het 
gezamenlijk vieren van onze verjaardagen, leraren én peda-
gogisch medewerkers, is opgenomen, maar ook de organi-
satie van een gezamenlijke Koningsdag. En we kunnen ook 
samen de BHV cursussen volgen.” En zo wordt de praktijk 
van samengaan samen optrekken.  ●

“
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Het klaslokaal van leraar Lennart van 
der Meulen (De Gouden Griffel, Berkel 
en Rodenrijs) is op een ludieke manier 
ingericht. De groepjes schoolbanken zijn 
langs de muren opgesteld waardoor je 
een grote ruimte in het midden krijgt. “Een 
danszaal,” lacht Lennart. Maar wel eentje 
met educatieve doeleinden. Want Lennart 
rekent met zijn leerlingen op de vloer van 
die danszaal. In een vraaggesprek vertelt 
hij over rekenen als activiteit, als samen-
spel en over de getallenlijn op de grond.

Voor het oefenen met de getallenlijn maak ik 
met een touw een lijn op de grond. Zo wordt 
het visueel voor de leerlingen. Ik neem bij-

voorbeeld een getallenlijn van 200 tot 350 en dan 
laat ik de leerlingen van 200 naar 250 springen. 
Op die manier wordt de afstand tussen getallen 
voelbaar. Ze slaan het dan veel gemakkelijker op. 
Én ze zijn in beweging”, legt Lennart, leraar van de 
combinatiegroep 5 en 6, geduldig uit.

De slimme op de gang
Rekenen is super leuk, vindt hij: “Wat ik ook wel 
doe met rekenen is een vorm van coöperatief le-
ren. Ik maak dan een groepje van drie en stuur een 
van hen naar de gang. Ik geef de andere twee een 
instructie en roep de leerling op de gang terug. 
Dan moeten ze die leerling uitleggen wat ze zo-
juist geleerd hebben. Dit werkt ook heel goed met 
leerlingen, die niet zo goed kunnen meekomen 
met rekenen. Een leerling die het wel in de vingers 
heeft, mag dan naar de gang. Het uitleggen aan 
die slimme leerling doet hen goed. Die gloed dat 
ze het toch maar voor elkaar hebben gekregen, zie 
je de rest van de dag op hun gezicht. Zo’n succes 
geeft ze een gevoel van eigenwaarde.” Hij voegt er 
meteen aan toe: “Je hoeft geen reken- of taalwon-
der te zijn. Je hoeft helemaal niet perfect te zijn. 
Dat zeg ik mijn leerlingen ook vaak. Je hoeft geen 
Einstein te zijn.” ●

Rekenen 
geef je op 

de vloer 
van een 

danszaal

Meester Lennart, Leraar van het Jaar 2022

“

”

“
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Is het lerarentekort een probleem dat je kunt fi ksen met een kant-en-klare oplossing? Dat 
gelooft vrijwel niemand in onderwijsland. En ook over het anders organiseren van onder-
wijs is men over het algemeen sceptisch. “Hoe moet ik dat voor me zien? Ga je dan wer-
ken met grote instructiegroepen? Dat wordt een soort college. Het verwerken van de stof 
gebeurt, zo stel ik me voor, dan naderhand onder begeleiding van leraar-ondersteuners. 
Maar dan haal je die ondersteuners weer weg van ergens anders. Ook niet zo eerlijk. Ik 
zie dit nog niet zo voor me. Daarbij ben ik ervan overtuigd dat vorm de inhoud volgt en niet 
andersom. Dus je moet eerst kijken naar het onderwijs zelf voordat je een nieuwe vorm, de 
organisatie, bedenkt”, zegt schoolleider Peter Grootscholten (Gabriëlschool, Delft).

Hoe kijken we naar het 
lerarentekort?

Ook Dominique Guit, schoolleider van de Zuid-
wester (Den Haag) heeft zo haar twijfels over 

een reorganisatie van het onderwijs: “Ik geloof 
helemaal niet dat een reorganisatie hét antwoord is 
op het lerarentekort. Misschien dat het tijdelijk wat 
soelaas biedt, maar dan nog vraag ik me af waar je 
de mensen vandaan moet halen. Externen? Tegen-
woordig schieten de bureautjes als paddenstoelen 
uit de grond om kinderen te helpen bij hun basis-
vaardigheden.” Ze legt hier de vinger op de zere 
plek: het is zeker niet ondenkbaar dat leerlingen 
een leerachterstand hebben opgelopen juist door 
het hardnekkige lerarentekort. Het geld dat de on-
derwijsminister heeft vrijgemaakt voor het opkrik-
ken van de basisvaardigheden taal en rekenen, zal 
eerder bij de door Dominique genoemde bureautjes 
belanden.

Intensieve aandacht
Scholen zijn erop gespitst om heel het kind in het 
vizier te hebben. Voor schoolleider Saskia Holt-
kamp (Piramide, Rijswijk) bijvoorbeeld staat het 
als een paal boven water dat het welbevinden van 
de kinderen centraal staat de komende jaren. Dat 
is wat er nodig is, dus daar zullen ze met z’n allen 
op insteken. Saskia: “De gevolgen van de corona-
epidemie zijn nog onder ons. Dat zie ik heel duide-
lijk aan de jongsten: kleuters komen eigenlijk als 
peuters binnen omdat ze geen mogelijkheid hebben 
gehad buiten met elkaar te spelen en vriendjes te 
maken. Ze moesten binnen blijven door de lock-
downs en hebben daardoor een achterstand in hun 
ontwikkeling. Dat vraagt nu om intensieve aan-
dacht. Gelukkig deelt ons team dit speerpunt van 
mijn adjunct Harro (Veerman) en mij.”

Brandjes blussen
Hoe denkt zij over het anders organiseren van het 
onderwijs om het lerarentekort te ondervangen? 
Saskia: “Op het moment voer ik naast mijn reguliere 
werk IB-taken uit. Dat is eigenlijk tegen mijn princi-
pes, ik vind dat de schoenmaker zich vooral bij zijn 
leest moet houden, maar het is even niet anders, 
we hebben te weinig mensen. Dus onderwijs anders 
organiseren? We moeten teveel brandjes blussen 
om na te denken over hoe je dat kunt doen. Ik vind 
dat er eerst aan de randvoorwaarden voldaan moet 
zijn, wil je in alle rust met elkaar in gesprek gaan 
hoe onderwijs anders kan.”

Mensgericht
Formaties, statistieken, protocollen, regels en 
strenger beleid verbergen iets wezenlijks als het 
gaat om lerarentekort. Namelijk dat het vooral 
ook gaat om mensen die je al onder het dak van 
je school in huis hebt. Schoolleider Peter is daar 
heel uitgesproken in: “Voor mij gaat de mens vóór 
de zaak. Ik wil dat onze school een comfortzone 
is waar je fouten mag maken zonder dat je het 
vertrouwen verliest. Ons schoolplan draagt voor 
de komende vier schooljaren bewust de titel ‘Geen 
prestatie zonder relatie’.” Hij vertelt hoezeer de 
waarde van aandacht in hem leeft. Werkelijk be-
trokken zijn op basis van wederzijds vertrouwen. Er 
echt bij zijn. Peter onderkent dat het leraren tekort 
een megaprobleem is, maar adviseert ook om 
kritisch te kijken hoe we daarmee omgaan. Want 
er zijn meer leraren die gewoon elke dag topwerk 
‘leveren’ en het beste uit zichzelf halen. Focus niet 
alleen op tekorten, maar heb volop aandacht voor 
de aanwezige kwaliteit.” ● le

ra
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Hoe kijken we naar het 
lerarentekort?
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Is het lerarentekort een probleem dat je kunt fi ksen met een kant-en-klare oplossing? Dat 
gelooft vrijwel niemand in onderwijsland. En ook over het anders organiseren van onder-
wijs is men over het algemeen sceptisch. “Hoe moet ik dat voor me zien? Ga je dan wer-
ken met grote instructiegroepen? Dat wordt een soort college. Het verwerken van de stof 
gebeurt, zo stel ik me voor, dan naderhand onder begeleiding van leraar-ondersteuners. 
Maar dan haal je die ondersteuners weer weg van ergens anders. Ook niet zo eerlijk. Ik 
zie dit nog niet zo voor me. Daarbij ben ik ervan overtuigd dat vorm de inhoud volgt en niet 
andersom. Dus je moet eerst kijken naar het onderwijs zelf voordat je een nieuwe vorm, de 
organisatie, bedenkt”, zegt schoolleider Peter Grootscholten (Gabriëlschool, Delft).

Hoe kijken we naar het 
lerarentekort?

Ook Dominique Guit, schoolleider van de Zuid-
wester (Den Haag) heeft zo haar twijfels over 

een reorganisatie van het onderwijs: “Ik geloof 
helemaal niet dat een reorganisatie hét antwoord is 
op het lerarentekort. Misschien dat het tijdelijk wat 
soelaas biedt, maar dan nog vraag ik me af waar je 
de mensen vandaan moet halen. Externen? Tegen-
woordig schieten de bureautjes als paddenstoelen 
uit de grond om kinderen te helpen bij hun basis-
vaardigheden.” Ze legt hier de vinger op de zere 
plek: het is zeker niet ondenkbaar dat leerlingen 
een leerachterstand hebben opgelopen juist door 
het hardnekkige lerarentekort. Het geld dat de on-
derwijsminister heeft vrijgemaakt voor het opkrik-
ken van de basisvaardigheden taal en rekenen, zal 
eerder bij de door Dominique genoemde bureautjes 
belanden.

Intensieve aandacht
Scholen zijn erop gespitst om heel het kind in het 
vizier te hebben. Voor schoolleider Saskia Holt-
kamp (Piramide, Rijswijk) bijvoorbeeld staat het 
als een paal boven water dat het welbevinden van 
de kinderen centraal staat de komende jaren. Dat 
is wat er nodig is, dus daar zullen ze met z’n allen 
op insteken. Saskia: “De gevolgen van de corona-
epidemie zijn nog onder ons. Dat zie ik heel duide-
lijk aan de jongsten: kleuters komen eigenlijk als 
peuters binnen omdat ze geen mogelijkheid hebben 
gehad buiten met elkaar te spelen en vriendjes te 
maken. Ze moesten binnen blijven door de lock-
downs en hebben daardoor een achterstand in hun 
ontwikkeling. Dat vraagt nu om intensieve aan-
dacht. Gelukkig deelt ons team dit speerpunt van 
mijn adjunct Harro (Veerman) en mij.”

Brandjes blussen
Hoe denkt zij over het anders organiseren van het 
onderwijs om het lerarentekort te ondervangen? 
Saskia: “Op het moment voer ik naast mijn reguliere 
werk IB-taken uit. Dat is eigenlijk tegen mijn princi-
pes, ik vind dat de schoenmaker zich vooral bij zijn 
leest moet houden, maar het is even niet anders, 
we hebben te weinig mensen. Dus onderwijs anders 
organiseren? We moeten teveel brandjes blussen 
om na te denken over hoe je dat kunt doen. Ik vind 
dat er eerst aan de randvoorwaarden voldaan moet 
zijn, wil je in alle rust met elkaar in gesprek gaan 
hoe onderwijs anders kan.”

Mensgericht
Formaties, statistieken, protocollen, regels en 
strenger beleid verbergen iets wezenlijks als het 
gaat om lerarentekort. Namelijk dat het vooral 
ook gaat om mensen die je al onder het dak van 
je school in huis hebt. Schoolleider Peter is daar 
heel uitgesproken in: “Voor mij gaat de mens vóór 
de zaak. Ik wil dat onze school een comfortzone 
is waar je fouten mag maken zonder dat je het 
vertrouwen verliest. Ons schoolplan draagt voor 
de komende vier schooljaren bewust de titel ‘Geen 
prestatie zonder relatie’.” Hij vertelt hoezeer de 
waarde van aandacht in hem leeft. Werkelijk be-
trokken zijn op basis van wederzijds vertrouwen. Er 
echt bij zijn. Peter onderkent dat het leraren tekort 
een megaprobleem is, maar adviseert ook om 
kritisch te kijken hoe we daarmee omgaan. Want 
er zijn meer leraren die gewoon elke dag topwerk 
‘leveren’ en het beste uit zichzelf halen. Focus niet 
alleen op tekorten, maar heb volop aandacht voor 
de aanwezige kwaliteit.” ● le
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Sommige kinderen krijgen meer kansen om volledig tot bloei te 
komen en te laten zien wat zij kunnen dan andere kinderen. Dat is 
onrechtvaardig en onze samenleving heeft er last van: we hebben 
álle kinderen en ál hun talenten hard nodig. Wat kunnen we in het 
onderwijs doen aan kansengelijkheid? Differentiëren met EDI, de 
Vreedzame School, een rijk lesaanbod zien we op veel Laurentius-
scholen. Een aantal scholen doet er nog een schep bovenop.

Kansengelijkheid: 
dat extra zetje 
voor kinderen

Leestip

‘Hoor mij, zie mij’  
- Naar kansengelijkheid in het onderwijs - 

Karim Amghar

Veel kinderen in Nederland kunnen zich 
niet volledig ontplooien. Hun succes in 

het onderwijs hangt af van factoren waarop 
zij geen invloed hebben. Vooral kinderen uit 
gezinnen met een lage sociaal-economische 
status hebben hier last van. Denk aan gezin-
nen met geldzorgen, stress en geen geld 
voor hobby’s of een museum. Waar niet wordt 
(voor)gelezen, of ’s avonds de dag wordt 
besproken. Waar geen Nederlands wordt 
gesproken en ouders niet betrokken kunnen 
zijn bij school. Denk aan het lerarentekort, 
vooral in wijken waar kinderen onderwijs zo 
hard nodig hebben. Denk aan een omgeving 
met weinig positieve rolmodellen: mensen die 
jou laten geloven dat jij ook succesvol kunt 
worden.

In het onderwijs kunnen we de kinderen die 
dat nodig hebben een extra zetje geven. 
Zodat zij voldoende reken-, taal- en digitaal 
vaardig worden om mee te doen in de maat-
schappij, hun talenten ontdekken, gelukkig 
worden en volop kunnen bijdragen aan onze 
samenleving. ●
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Kunst en cultuur zit in het DNA 
van de school. Kinderen maken 
tijdens de lessen kennis met beel-

dende kunst, vormgeving en architec-
tuur, cultureel erfgoed, dans, literatuur, 
mediacultuur en muziek. Daarnaast 
gaat elke groep meerdere keren per jaar 
naar het theater en museum. De school 
heeft ook een rijk naschools aanbod, 
waar kinderen kosteloos aan kunnen 
meedoen. “Elke periode kunnen zij zich 
voor een nieuwe cursus of workshop 
aanmelden. In tien tot twaalf lessen of 
workshops verbreden de kinderen hun 

kennis, vaardigheden en interesse”, 
zegt John.

Residentie Orkest
Bijzonder is de samenwerking met het 
Residentie Orkest. In groep 5 krijgen 
alle kinderen drie maanden tijdens 
schooltijd muziekles van de docenten 
van het orkest. De kinderen bezoe-
ken ook een repetitie van het orkest 
en maken kennis met verschillende 
instrumenten. Kinderen van groep 5 
t/m 8 kunnen na school een instrument 
leren bespelen en krijgen muziekles 

van docenten van het orkest, die zijn 
afgestudeerd aan het conservatorium. 
De leerlingen krijgen een eigen mu-
ziekinstrument in bruikleen, zodat zij 
ook thuis kunnen oefenen. De instru-
menten worden via het Residentie 
Orkest in bruikleen gegeven door het 
Haags Instrumenten Depot. Regelma-
tig geven de kinderen (drukbezochte!) 
concerten voor ouders en verzorgers 
op het schoolplein en in de gymzaal. 
Leerlingen kunnen hier laten zien wat 
ze geleerd hebben en leren onder druk 
presteren. John: “Het enthousiasme en 
de energie van alle partijen is hierbij 
bijna tastbaar. De nieuwsgierigheid van 
de kinderen wordt aangewakkerd, hun 
creativiteit wordt gestimuleerd en ze 
laten zichzelf zien. Regelmatig kruipen 
introverte leerlingen uit hun schulp en 
durven de stoere kinderen hun ge-
voelige kant te tonen. Het vuur wordt 
ontstoken…” ●

Kinderen 
krijgen het 
podium op 
de Rosa 
basisschool

De multiculturele Haagse Rosa basisschool biedt alle kinderen 
allerlei naschoolse activiteiten aan, zoals kunst, muziek, sport, the-
ater, techniek, handvaardigheid, literatuur en koken. Bijzonder is de 
samenwerking met het Residentie Orkest. Vakleraar bewegingson-
derwijs John Treub is de drijvende kracht achter de activiteiten. Hij 
citeert Socrates: “Onderwijs is niet het vullen van een vat, maar het 
ontsteken van een vuur.”
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“Kinderen kruipen uit hun schulp”, zegt Najia. “In 
onze kleine, veilige groep durven kinderen zich 
veel makkelijker te uiten. Taal, communicatievaar-
digheden, zelfvertrouwen, ze hebben het hard 
nodig.” De tien kinderen in de groep gaan vooruit: 
de een met grote spongen, de ander geleidelijk. 
De kennis uit de BuutTaalgroep verspreidt zich 
bovendien door de hele school. “Deze aanpak is 
een groot succes”, besluit Krystle. “Heb je interes-
se, kom dan een keer langs!” ●

Basisschool De Buutplaats in de Haagse Schil-
derswijk heeft veel kinderen voor wie Neder-
lands de tweede taal is. Omdat veel van hen om 
die reden dreigen uit te vallen in de klas, zijn 
enkele leraren in de herfst van 2022 gestart met 
de BuutTaalgroep. Kleine groepjes kinderen van 
vier tot zes jaar krijgen hier intensieve commu-
nicatietraining, twee keer twee uur per week. En 
het werkt!

Vaak is het niet duidelijk of kinderen een taalach-
terstand hebben of een taalontwikkelingsstoornis. 

Die twee liggen dicht bij elkaar”, zegt leraar Najia Baro. 
“Daarom werken we samen met SBO Cor Emousschool 
en Stichting VierTaal voor kinderen met communicatieve 
problemen. Ons team bestaat uit leerkrachten, een logo-
pedist en een ambulant begeleider. Samen voorkomen we 
dat kinderen uitvallen in het regulier onderwijs.”

IB’er Krystle Kautz vertelt: “We hebben een groep van 
tien kinderen geselecteerd die extra hulp aangeboden 
krijgen en passen in de groep. Veel kinderen kunnen niet 
de juiste woorden vinden om zich uit te drukken. Soms 
wil een kind niet praten, of durft het kind niet. Sommige 
kinderen missen ook andere vaardigheden om te commu-
niceren, bijvoorbeeld elkaar aankijken als je met elkaar 
praat. De BuutTaalgroep gaat dus over meer dan alleen 
taal.”

Warm bad van taal
De groep is een warm bad van taal. Je ziet kleine groep-
jes, praatplaten, gebaren, oogcontact, rust en overal 
kaartjes met woorden. Je hoort kinderen vertellen over 
wat hen bezighoudt, zoals de kat die is weggelopen van 
huis. Of zij vertellen wat ze weten over de badkamer. 

Nog meer groei- 
en bloeikracht 
op De Buutplaats: 

 ➜ Divers team: positieve rolmodellen voor 
de kinderen.

 ➜ Taalklas voor ouders: samenwerking 
met Mondriaan Taal (NT2-methode). 
Een keer per week les op De Buutplaats, 
vooral over thema’s rond school. 

 ➜ Koffi eochtenden voor ouders: over 
diverse thema’s, zoals drugs, social media 
en voeding, soms ook met de wijkagent 
erbij. Samen koken is altijd een succes.

 ➜ Samenwerking in de wijk: o.a. voor 
huiswerkbegeleiding en extra activiteiten. 

 ➜ Eindadviezen: gesprekken met mensen 
die kijken vanuit verschillende invals-
hoeken en veel dubbele adviezen.

Kansengelijkheid: 

Taal, taal    taal
op De Buutplaats

en 
nog 
eens
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Als je onder de Delftse Oostpoort staat met je ge-
zicht naar het centrum kijk je zo op het school-
plein van de gelijknamige Jenaplanschool. Het 

gebouw van de stadspoort is statig met twee trotse, 
priemende torens. Misschien heeft Gerrie Haije zich 
wel door die historische poort laten inspireren als ze 
het leiden van een school vergelijkt met het bouwen 
van een kasteel: “De torentjes zijn je algemene doelen, 
daar waar je uiteindelijk wilt zijn. Maar soms moet je 
terug naar de muren, bijvoorbeeld tijdens de Covid-
periode, want dan is het zaak om het huis staande te 
houden en kun je alleen nog maar dromen over een 
kasteel.” Hoe moeilijk de tijden ook zijn, haar devies 
blijft overeind: “Je moet met elkaar samenwerken, 
dan krijg je antwoorden. Dat leren we onze leerlingen 
immers ook. En je moet luisteren, luisteren, luisteren.” 

Dat deed Gerrie ook toen een van haar leerlingen van 
De Oostpoort adviseerde om zonne panelen te huren in 
plaats van te kopen. Dat was namelijk goedkoper. De 
schoolleider is er meteen in gedoken, want je neemt 
je leerlingen serieus. Omgekeerd is dat ook het geval 
overigens. Toen ze de Oostpoortleerlingen vroeg hoe 
je mensen kunt motiveren om zorgzamer met de aarde 
om te gaan, was het even stil voordat het antwoord 
luidde: wij moeten als school het voorbeeld geven. 
En dus vraagt Gerrie steevast aan haar ‘Oostpoorters’, 
ouders en collega’s: wat vinden jullie? Als school leider 
heb je weliswaar de eindverantwoordelijkheid, je moet 
niet alles naar je toe willen trekken. Gerrie: “Hou bo-
vendien het bredere perspectief voor ogen en 
weet dat we kinderen tijd en ruimte gunnen om 
achtien te worden.” ●

Gerrie Haije: ‘Een school leiden is 
als het bouwen van een kasteel’

bevlogenheid
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Het meisje dat voor haar stond, had al veel achter haar kiezen. Gevlucht uit Syrië, verbleef ze 
enige tijd in Turkije waarna het gezin in Delft belandde. Juf Christel kent geen Syrisch. Maar 
Christel Labeur weet wel hoe te communiceren met alles wat ze in huis heeft. Haar gezicht lijkt 
wel van elastiek zoveel expressie als het heeft. “Het voelt onmachtig als je geen taal hebt. 
Ik wilde het meisje zo graag bereiken. Niet lang daarna kwam ze naar me toe en gaf me een 
piepklein stukje papier, helemaal in elkaar gevouwen. Toen ik het opende verscheen er een hart 
dat ze getekend had. Kijk, ik bewaar het hier,” vertelt Christel in de schoolbanken van haar 
taalklas. Ze draait haar telefoon om en achter het plastic beschermhoesje verschijnt een hartje. 
Een verhaal over de wereld van de taalklas van de Mgr. Bekkersschool. 

April 2022 werd Christel benaderd om taal-juf 
te worden voor deze kinderen. “Het ging alle-
maal zo snel, ik had geen tijd om na te denken. 

Maar in mijn hart wist ik dat ik dit moest doen,” vertelt 
ze en vervolgt: “Met veel liefde heb ik twintig jaar op 
De Oostpoort in Delft gewerkt en nu ben ik hier op de 
Mgr. Bekkersschool.” Christel volgt op het moment een 
NT2-opleiding aan het HCO Bazalt: “Op gevoel alleen 
red ik het niet, ik heb kennis nodig. Op De Oostpoort 
heb ik weleens een Spaans jongetje in de groep gehad. 
Ik vond dat dat best wel goed ging. Met een verlengde 
instructie redde hij het prima. Maar nu denk ik, hij was 
al vertrouwd met de dagelijkse vaardigheden dat maakt 
alles toch gemakkelijker. In de taalklas ligt dat helemaal 
anders. Als ik terug kijk op dat Spaanse jongetje con-
stateer ik dat ik het gewoon niet wist. Ik had bijvoor-
beeld geen idee van klankonderwijs”. 

Broodrooster
Sinds enige tijd zijn er niet alleen Oekraïense kinderen, 
maar ook anderstalige vluchtelingen in de taalklas. Al 
zijn de niveaus en de talen verschillend, Christel weet 
hoe ze de groep kan verbinden door een enkele acti-
viteit. Met z’n allen gaan ze naar de gang waar er een 
gouden tijdmachine staat. Er wordt een elektrisch ding 
uit 1961 in geëxposeerd. Wat is dit, in vredesnaam? 
De draad, de stekker, de ijzeren klepjes, alles wordt 
geïnspecteerd en benoemd. De kinderen zeggen de 
Nederlandse woorden waarbij ze de mimiek van Christel 
imiteren. Wat zijn die woorden in hun eigen taal? De juf 
herhaalt hun woorden. Iemand een idee wat dit ding is? 
Ze stopt de stekker in het stopcontact en laat de klepjes 

zien: een broodrooster. Juf Christel tovert brood, jam en 
boter tevoorschijn en laat zien hoe een sneetje brood 
geroosterd wordt: “Kijk, nu maakt het brood een duikel-
tje, want de andere kant moet ook geroosterd worden. 
Vinden jullie het lekker ruiken?” Gebiologeerd staan ze 
rondom dit wonderlijke ding dat broodrooster heet. Dat 
woord gaan ze niet vergeten. ●

Onderwijs aan vluchtelingen

Wat nou als je geen taal hebt?
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De Bekkersschool is samen 
met nog twee scholen in 
Delft aangewezen als de 

centrale school voor nieuwkomers. 
Schoolleider Marianne: “Wij heb-
ben veel ervaring met kinderen met 
anderstalige achtergronden. Vaak 
zijn die met hun ouders gevlucht 
uit oorlogsgebieden. En zo zijn de 
Oekraïense kinderen natuurlijk 
ook meer dan welkom. We doen 
het uit liefde, alle kinderen krijgen 
aandacht. “En”, vervolgt Marianne 
met een lachje, “we hebben een 
Oekraïense juf gevonden. Ze heet 
Olha.”

Gewoon beginnen, 
gewoon doen
“Onze Oekraïense leerlingen zijn 
echt veel verder met rekenen en 

wiskunde”, vertelt Saskia Holt-
kamp, schoolleider van de Rijs-
wijkse school De Piramide die tien 
gevluchte kinderen heeft verwel-
komd. Saskia: “Daar is het veel 
schoolser dan hier, is mijn indruk. 
Je moet doen wat de leraar zegt. 
Maar ik hoor ook van een Oekra-
iense moeder dat haar kind nu 
‘s ochtends gewoon uit bed komt, 
dat was voorheen in hun thuisland 
wel anders, vertelde ze me.” Je 
hoort de verwondering in Saskia’s 
stem. Haar collega Hèlen Jutte, 
schoolleider van De Wilgenhoek 
(Berkel en Rodenrijs) vult aan: 
“Ik leidde een moeder rond in de 
school en die wist niet hoe ze het 
had toen ze zag dat onze kinderen 
in groepjes zitten.” Op De Piramide 
zijn ze gewoon met de kinderen 
uit Oekraïne aan de slag gegaan. 
Ze logeren op het moment met 
hun moeders in een hotel. Saskia: 
“Nu hoeven ze niet meer op die 
hotelkamer te zitten en hebben 
hun moeders een beetje lucht. 
Hier op school mogen ze even kind 
zijn. We geven ze veiligheid en 
geborgenheid, dat is het begin. We 
zorgen ervoor dat de oudere leer-
lingen ergens op de dag tijd door-
brengen met de jongere landge-
nootjes. Onze leerlingen zijn heel 
erg enthousiast: die adopteren hun 
Oekraïense klasgenoten gewoon. 
Een meisje uit groep 4 had binnen 
twee weken haar eerste verjaar-
dagspartijtje al achter de rug.” En 
de takken voor Pasen, gemaakt op 
De Piramide, worden gewoon naar 
de moeders en hun kinderen in het 
hotel gebracht. ●

“Samen kikkervisjes         
  verschonen, verbindt”

Nadat de Russen Oekraïne binnenvielen, 
kwam de vluchtelingenstroom in een 
oogwenk op gang. Al even snel openden 
de Laurentiusscholen hun deuren voor 
de Oekraïense kinderen. Hoe ging dat? 
“Leerlingen pakken hun Oekraïense klas-
genoten letterlijk bij de hand en nemen 
ze mee. Met Google Translate en Ipad 
spreken ze Nederlands in voor de verta-
ling en herhalen ze elkaars woorden in de 
taal van de ander. Maar het is ook goed 
om samen gewoon dingen te doen zoals 
bijvoorbeeld de kikkervisjes verschonen. 
Die gedeelde aandacht werkt heel verbin-
dend, dan heb je niet zoveel taal nodig,” 
vertelt Marianne Mink, schoolleider van 
de Mgr. Bekkersschool (Delft).

Verwelkoming Oekraïense leerlingen
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Schoolleider Sander Raaphorst is een meester in 
integreren. En daarmee zo ongeveer de belicha-
ming van International School Delft (ISD) én diens 

internationaal georiënteerde onderwijsprogramma PYP. 
“Dit onderwijsprogramma kent geen methoden of boeken 
en is daardoor erg leerkracht-afhankelijk. We werken met 
thema’s waarmee leraren en leerlingen gezamenlijk aan de 
slag gaan. Hierin is het belangrijk dat onderzoeksonderwer-
pen vanuit verschillende perspectieven benaderd worden. 
Dus als je ‘democratie’ onder de loep neemt, dan is het ook 
belangrijk om ‘dictatuur’ te belichten. Wat betekent het als 
één persoon het voor het zeggen heeft?” Op de ISD tref 
je dan ook geen aparte reken- of taallessen aan, want die 
zijn in de leeronderzoeken geïntegreerd. Net zo goed als 
de ISD-leerlingen met hun uiteenlopende nationaliteiten 
gezamenlijk groeien in de community die de school vormt. 

Deze manier van multicultureel samenzijn is een tegengif 
voor de polarisatie waar de Nederlandse samenleving onder 
gebukt gaat. 

Sander: “Niet zo lang geleden was ik bij een congres met 
onderwijsmensen uit het hele land. Daar hoorde ik verhalen 
over hoe spannend het kan zijn als je school in een buurt 
staat waar veel geweld voorkomt. Dat zo’n school er een 
opvoedtaak aan heeft om te proberen alles een beetje in 
het gareel te houden. Daar word ik dan stil van. Bij ons op 
school is een hechte gemeenschap van belang en die heeft 
voortdurend onderhoud nodig. Ik hoop dat iedereen binnen 
de gemeenschap enthousiasme, verantwoordelijkheid en 
autonomie ervaart. Dat hoop ik te faciliteren voor een breed 
gedragen ontwikkeling van de school. En als dat lukt door 
een nieuw initiatief bijvoorbeeld, dan is dat fantastisch.” ●

Sander Raaphorst: 
“Alle perspectieven 
verdienen aandacht”

bevlogenheid
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Je goedbetaalde baan bij justitie opzeggen en het basisonderwijs 
ingaan!? Mireille Kruger deed het. Eigenlijk keerde ze terug naar 
haar eerste liefde, want toen zij van het VWO afkwam, ging ze naar 
de Pabo. Maar het duurde nog een hele tijd eer ze de opleiding echt 
voltooid had. Die tussenliggende periode bracht Mireille naar een 
horecabaan, een opleiding ‘facility management’ aan de Haagse 
Hogeschool, een mooie carrière bij justitie (De Dienst Justitiële Inrich-
tingen ofwel DJI) en een gezin. Wat is het toch dat haar eerste liefde, 
het onderwijs, bij haar bleef kriebelen? Mireille’s antwoord is kort en 
krachtig: “Ik ben gek op kinderen.”

De inrichting van het lokaal verande-
ren. Dat was het eerste dat Mireille 

voorjaar 2022 deed toen ze de groep 
van haar collega overnam. Tegelijk was 
dat ook een ‘testcase’, want hoe zou-
den de kinderen reageren? “Ze waren 

erg enthousiast”, lacht de kersverse juf, 
die al snel in aanraking kwam met het 
maken van andere, spannende keuzes: 
“We hebben een nieuwe rekenmethode 
en liepen een beetje achter. De vraag 
is dan: kunnen we snel door de oefen-

toetsen heen of moet ik toch nog wat 
doelen extra aanbieden? Per doel heb 
ik hier naar gekeken en voor sommige 
doelen inderdaad eerst nog wat oefen-
sommen aangeboden.”
Mireille voelt zich heel snel op haar 
plek bij de Rijswijkse basisschool De 
Piramide: “Een half jaar geleden advi-
seerde ik nog penitentiaire inrichtingen 
wat de randvoorwaarden zijn voor kort- 
en/of langdurend re-integratieverlof.” 
En hoe voelt dat nu? “Bij DJI werkte ik 
aan de voorwaarden waaronder gede-
tineerden veilig en succesvol konden 
re-integreren in de maatschappij. Maar 
eigenlijk trekt het primaire proces van 
het onderwijs mij veel meer. Ik wil juist 
een bijdrage leveren aan een veilige en 
succesvolle start van jonge kinderen in 
onze maatschappij.” ●

zij-instromer

Van justitie 
terug naar 
onderwijs: 
oude liefde 
roest niet
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Colofon

Ik zat in de oudercom-
missie van de kinderopvang van 
mijn kind en ik dacht: ‘onderwijs 
of opvang is iets voor mij’. Ik keek 
op de website en het voelde zo 
mensgericht dat ik gesolliciteerd 
heb.”
Lisette Horstmanshof, 
Laurentius-recruiter

Mijn oproep aan álle 
collega’s in onderwijs en kinder-
opvang, welke functie je ook hebt: 
wees nieuwsgierig naar elkaar. 
Leer elkaar kennen. Kijk bij elkaar 
in de keuken. Zoek elkaar op en 
overleg wat je samen kunt orga-
niseren. Begin bij laagdrempelige 
activiteiten, bijvoorbeeld een 
gezamenlijke lunch, studiedag of 
personeelsuitje.”
José van Bijsterveld, 
bestuurder Stichting Kinderspeelzaal

Met heel veel verschil-
lende culturen in je klas, heb je de 
hele wereld voor je. Al die ver-
schillende achtergronden, ziens-
wijzen en normen en waarden zijn 
voor iedereen superverrijkend.”
Patrick Bödeker, 
Laurentius-bestuurssecretaris

We moeten allemaal wel 
heel erg veel. Én je mag daarbij 
geen fouten maken. Terwijl het 
onderdeel van je ontwikkeling is 
om uitglijders te maken. Daar leer 
je van. De relatie tussen leerling 
en leraar moet die ademruimte 
hebben.”
Sebastiaan van der Tier, 
schoolleider De Kwakel

Als een kind moet leren 
tellen dan trek ik alles uit de kast. 
Al moeten we dansjes maken: we 
gaan leren tellen. Als een leerling 
dan een stap maakt, word ik 
helemaal blij. Ik krijg er energie 
van.”
Celine Michielsen, 
onderwijsassistent De Buutplaats

Als leraar vond ik het 
heerlijk om alles te vertellen wat 
ik weet. Maar nu stel ik vragen, 
prikkel ik de leerlingen zodat ze 
nieuwsgierig en enthousiast 
worden. Op die manier gaan ze 
zelf onderzoeken. Ja, voor ons 
leraren betekent dat een enorme 
omwenteling.”
Lydia Kamphuis-de Rooij, 
leraar Mgr. Bekkersschool

Relaties zijn net als 
zeepbellen die nemen ook steeds 
een andere kleur aan waardoor 
we elkaar verrijken.”
Elles den Held, leraar Laurentius SBO

Het is echt belangrijk dat 
je de ruimte neemt om een stap 
terug te doen. Alleen dan kun je 
zien waar je wel iets aan kunt 
doen en waar je totaal geen 
invloed op hebt. Ik weet dat dit 
geen gemakkelijke opgave is. 
Maar realiseer je dat het leven 
niet alleen om werken draait. Hoe 
moeilijk het ook is: zet die tele-
foon op gezette tijden uit. In het 
afstand nemen, krijg je rust en 
overzicht.”  
Klaas Tigelaar, bestuurder Laurentius

Het is zo belangrijk voor 
kinderen als de rechter- en linker 
hersenhelften verbinding met 
elkaar maken. Daarom zou ieder 
kind zou een echt muziekinstru-
ment in zijn of haar handen moe-
ten krijgen.”
Muziekleraren Ellen de Vugt 
(Mgr. Bekkersschool) en 
Martine van Hattem (Pius X)
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